
2019. december 1

Cikkeket, beszámolókat a  deszkaszalkak@gmail.com címre várunk
www.deszkatemplom.tirek.hu tel.: 46/506-613

Lelkészi hivatal: 3525 Miskolc, Palóczy u. 21.
hivatali idő: hétfő, péntek 9-12 óra, kedd 14-17óra, csütörtök 15-18 óra

A Miskolc-Tetemvári Református Egyházközség
gyülekezeti lapja - 2019. december

DESZKASZÁLKÁK



2 Deszkaszálkák

           ÜZENET
Kántálás

Minden szolgálati helyünkön igyekez-
tünk bevezetni a kántálást. Ez főként 
falusi szokás, amikor az emberek el-
mennek Istent dicsérni a megszületett 
Krisztusért a település házaihoz. Sajnos 
sok helyen kihalóban van ez a hagyo-
mány, de ahol tartják még, nagyon sok 
örömet, áldást jelent. Két emlékezetes 
esetet írunk le. 
Az egyik alkalommal a szentesti isten-
tisztelet után elment a népes gyülekezet 
és mi ketten maradtunk a parókián. A 
karácsonyfánk fel volt öltöztetve, le-
gátusunk nem volt: kicsit ránk szakadt 
az egyedüllét. No, nem úgy, hogy unat-
koztunk, nem tudtunk mit kezdeni ma-
gunkkal, hanem úgy, hogy elárasztott 
az érzés: a karácsonyi örömöt jó lenne 
másokkal együtt megélni. Így eszünkbe 
jutott a szomszéd településen az idősek 
otthona, ahol néhányan bent maradtak 
az ünnepre, mert nem volt, aki hazavi-
gye őket. Tudtuk, hogy magányosak, hi-
szen a gondozók is igyekeznek ilyenkor 
a legnagyobb odaadásuk mellett is több 
időt tölteni a családjukkal. Ezért úgy 
döntöttünk, hogy átmegyünk hozzájuk.
Amikor beléptünk, valóban csak hárman 
voltak bent és meg is lepődtek azon, 
hogy megérkeztünk. Mikor elmondtuk, 
hogy miattuk jöttünk, nagyon hálásak 
voltak. Aztán igét olvastunk, énekeltünk 
karácsonyi énekeket, imádkoztunk és 
eljöttünk. Végtelenül egyszerű, spontán 
alkalom volt, de azt gondoljuk, a jelen 

lévőknek és nekünk is maradandó él-
ményt jelentett.
A másik szentesti emlék igazából nem is 
egy meghatározott alkalom, hanem azon 
kántálások együttes hangulata, melye-
ket az előző szolgálati helyünkön meg-
éltünk. A szentesti istentisztelet után a 
gyülekezet hazament és mindenki jól 
felöltözött. Aztán feljöttek a parókiára. 
Nagyon izgalmas volt, mikor hallottuk 
a lábak dobogását, a halk beszélgetést 
és kinézve az ablakon láttuk a gyüleke-
zőket. Majd amikor 15-20 ember össze-
gyűlt, olykor valaki fennhangon meg-
kérdezte: „Szabad-e Istent dicsérni?” 
– Akkor kiszóltunk, hogy szabad, és el-
kezdtek egy karácsonyi éneket énekel-
ni, melyhez mi is csatlakoztunk. Amikor 
befejeződött az éneklés, átmentünk a két 
legközelebbi szomszédunkhoz és ott is 
énekeltünk. Ilyenkor minden háznál a 
házigazda némi adományt adott a gyü-
lekezetnek. Majd két részre oszlottunk 
és úgy indultunk végig a falun, házról-
házra énekelve. Az egyik csoportot az 
egyikünk, a másikat a másikunk vezet-
te, hogy legyen lelkész mindkét csapat-
ban, (ha van két lelkipásztoruk ehhez 
ragaszkodtak). Amikor volt legátus, ők 
is csatlakoztak, s számukra is feledhe-
tetlen emlék lett így a kántálás, amely 
bizony sokszor este fél 11-re fejeződött 
be. Ropogott a hó a talpunk alatt, hideg 
volt, elfáradtunk, mégis örömmel jött 
mindenki, mert ezek az esték rendkí-
vül összekovácsoltak. A reformátusokat 
minden éven végig látogattuk ebben a 
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formában. 
A kántálás zömmel falusi gyakorlat, 
mégis több, mint egyszerű szokás. Hogy 
valami csak megszokás-e, az attól függ, 
mi hogy tekintünk rá, hogyan gyakorol-
juk. Ha a lényeget nem látjuk, minden 
kiüresedik egy idő után. Bármi degradá-
lódhat csak szokássá: akár egy szülina-
pozás, de még a nyaralás is, és ilyenkor 
az emberek megunják, feleslegesnek 
tartják és ki akarják lökni. 
Fontos, hogy az éle-
tünk ne szokás legyen 
csak. Karácsonykor 
felállítjuk a kará-
csonyfát, ajándékot 
adunk, meglátogatjuk 
egymást, templom-
ba megyünk: mind 
nagyon jó és helyes 
dolog. De hogy a ka-
rácsony ne váljon 
megszokottá, ahhoz 
az kell, hogy Jézus 
Krisztus ne marad-
jon ki belőle. Nélkü-
le csak népi szokás 
lesz, ami előbb még 
jó buli, de aztán kiüresedik és teher-
ré lesz. – Nem régen hallottuk egy rá-
dióműsorban, hogy a szállodaipar meg 
akarja oldani helyettünk a karácsonyt is, 
mert egyre több embernek túl stresszes. 
Ezért elég elmenni egy wellness szállo-
dába, ahol ha kérjük, animátorok lekötik 
a gyerekeket, beállított karácsonyfa vár 
a szobában és az ajándékot is megveszik 
helyettünk, hogy nekünk csak lazulni 
kelljen.

Nem létezett az a wellness, amiért el-
cseréltük volna a 3-4 órás kántálást a hi-
degben. Sőt, nagytiszteletű asszony egy 
ideje gondolkodik, hogyan vezethet-
nénk be itt, közöttünk a kántálást: idő-
sekhez elmenve, énekkel magasztalni az 
Urat lakásukban, akik már nem tudnak 
velünk ünnepelni.
Krisztus által élő az ünnep, Nélküle vi-
szont nem csak üres, hanem értelmetlen 
is. Krisztus nélkül tényleg logikus in-

kább wellnessezni… 
Mi azonban úgy ké-
szüljünk, úgy érkez-
zünk „Krisztus Urunk 
áldott születése” nap-
jára, hogy Őt várjuk. 
Őt keressük és ünne-
peljük a templomban 
és az Ő nevében örül-
jünk egymásnak, ha 
találkozunk szerette-
inkkel.
Szép szokásunk a 
Deszkatemplomban, 
hogy a szentesti is-
tentisztelet után kiál-
lunk a templomtérre 

és éneklünk, kántálunk, dicsérjük Istent. 
– Örülünk, hogy közöttünk ez nem csak 
megszokás: Krisztust magasztaljuk, Aki 
azért jött, hogy megváltson bennünket!
Áldott, békés, meghitt karácsonyi ün-
neplést és boldog újesztendőt kívánunk 
minden testvérnek!
Szeretettel:
             Almási Ferenc és 
             Almásiné Tar Gabriella 
             lelkipásztorok

„Karácsonykor felál-
lítjuk a karácsonyfát, 
ajándékot adunk, meglá-
togatjuk egymást, temp-
lomba megyünk: mind na-
gyon jó és helyes dolog. 
De hogy a karácsony ne 
váljon megszokottá, ah-
hoz az kell, hogy Jézus 
Krisztus ne maradjon ki 
belőle. Nélküle csak népi 
szokás lesz, ami előbb 
még jó buli, de aztán ki-
üresedik és teherré lesz.”
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           GYÜLEKEZETÜNK VETEMÉNYESKERTJE
Útkeresés

Iskolánk és óvodánk irányába folyama-
tosan zajlik útkeresésünk. Szeretnénk 
megszólítani egyrészt azokat, akik ezek-
ben az intézményekben dolgoznak, más-
részt a szülőket és a gyermekeket. Ha-
talmas lehetőség és felelősség is ez, így 
az a törekvésünk, hogy ne mulasszunk 
el egyetlen olyan al-
kalmat sem, amikor 
esély mutatkozik 
arra, hogy el tudunk 
érni valakit. Termé-
szetesen nincs más 
célunk, mint Krisz-
tushoz hívni azokat, 
akiknek még nincs 
Vele személyes kap-
csolata, hogy legyen 
egy biztos alapjuk 
az életben, hogy egy 
megfelelő ön-, és Is-
tenismeretre jussanak 
el, és hogy tudják, hol 
találják a boldogság 
forrását. Ezt a célt szolgálná többek kö-
zött az évente beindított Szeretetnyelv 
kurzus a szülők számára, a keresztyén 
tanításokat tartalmazó ingyenes folyó-
iratok, füzetek terjesztése, az iskolá-
ban bevezetett gitároktatás, ami során 
a fiatalos, keresztyén énekeket tanulják 
a fiatalok, de akár a gyülekezetünkben 
szervezett Kereszt Kérdések kurzusra 
történő hívogatás is megemlíthető.
Idén egy újabb irányban is lehetőség 

mutatkozott az útépítésre. Egy, a VISZ 
(Vasárnapi Iskolai Szövetség) miskolci 
képviselőjével, Tóth Melindával folyta-
tott beszélgetés során derült ki, hogy a 
szövetségnek van egy kidolgozott anya-
ga, mely éppen a gyülekezet és az iskola 
közti kapcsolatépítést hivatott szolgálni. 
Ennek keretein belül a gyerekek 10 ré-
szes sorozatot kapnak kézhez kéthetes 

intervallumokban. 
Mindegyik rész tar-
talmaz egy történe-
tet, amihez felada-
tok kapcsolódnak. 
A feladatlapokat év-
folyamonként más-
más gyülekezeti tag 
javítja, akik szemé-
lyes visszajelzése-
ket adnak a gyere-
keknek. Azok, akik 
kitartóan végigmen-
nek a sorozaton ok-
levelet kapnak egy 
gyülekezeti alkalom 
keretein belül. Itt 

szeretném megemlíteni azoknak a ne-
vét, akik ebben a feladatban tevékenyen 
részt vállaltak, ezúton is megköszön-
ve segítségüket: Csőriné Kardos Éva, 
Skultéty Katalin, Rónai Tímea, Bányai 
Tamás, Vízer Vivien és Takács Csaba.
Kérem a testvéreket, hogy hordozzák 
velünk együtt imádságban ezt az új kez-
deményezést, hogy az valóban termé-
keny legyen és tudjanak Krisztushoz ta-
lálni ezek a gyerekek, és ha mindennek 

Iskolánk és óvodánk irá-
nyába folyamatosan zajlik 
útkeresésünk. Szeretnénk 

megszólítani egyrészt 
azokat, akik ezekben az in-
tézményekben dolgoznak, 
másrészt a szülőket és a 
gyermekeket. Hatalmas 

lehetőség és felelősség is 
ez, így az a törekvésünk, 
hogy ne mulasszunk el 

egyetlen olyan alkalmat 
sem, amikor esély mutat-
kozik arra, hogy el tu-

dunk érni valakit. 
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A Jókai új pedagógusainak
bemutatkozása

Kedves Testvérek! Az idei tanévvel is 
több új pedagógust köszönthetünk a Jó-
kai iskolában. Kérem, fogadják szeretet-
tel a bemutatkozásukat!

hozadékaképp a mi gyülekezetünkben 
találnak otthonra, az külön hálaadásra 
fog okot adni.
   Kovács Andrea
         presbiter

Zsiros Cintiának 
hívnak, 1995. má-
jus 4.-én születtem 
Szikszón. A szülőfa-
lumhoz közeli óvo-
dában és általános 
iskolában folytattam 
a tanulmányaimat. 
Gimnáziumi éveimet 
Encsen végeztem el.  
Gimnáziumi éve-

im alatt többször feltettem magamnak 
azt a kérdést, hogy „mivel is szeretnék 
foglalkozni a jövőben?”, itthon a csa-
ládi körben is sokat beszéltünk erről. 
Nem kellett messzire mennünk, mert 
mindenki tudta, hogy nagyon szeretem 
a gyerekeket, szeretek velük játszani, 
foglalkozni és a legtöbb időt eltölteni, 
így jelentkeztem az óvodapedagógusi 
képzésre. 2014-ben felvételt nyertem 
a Sárospataki Comenius Campus óvo-
dapedagógia szakára. Az ott eltöltött 
évek alatt még biztosabb lett számomra, 
hogy ez az, amivel szeretnék foglalkoz-

ni, ez, ami érdekel. Nagyon szerettem 
gyakorlatokra járni, mert rengeteg időt 
tölthettünk csoportban és gyerekek kö-
zött.  Számomra az óvodapedagógia 
nem munka, hanem hivatás. Az egyetem 
elvégzése után rögtön munkába álltam, 
így 2017-ben megkezdhettem óvónői 
pályafutásomat Ongán. Nagyon sok új 
élménnyel, tapasztalattal gazdagodtam, 
sokat segített a kolléganőm a biztos fej-
lődésben.  Két évig gyakornoki pozíci-
óban dolgoztam, melyet egy minősítő 
vizsgával zártam le 2019-ben. Majd nem 
sokra rá jött számomra egy olyan lehe-
tőség melyet nem utasíthattam vissza. 
Jelentkeztem a Jókai Mór Református 
Óvodába, ahová a legnagyobb örömöm-
re felvételt nyertem.  Nagy izgalommal, 
újdonságokkal telve, lelkesen kezdtem 
neki a munkámnak. Nagyon izgultam, 
hogy megfeleljek az elvárásoknak, elfo-
gadjanak a gyerekek és tudjak a kedves 
kolléganőkkel együtt dolgozni.  A kez-
deti nehézségek ellenére úgy vélem si-
került helytállnom és beilleszkednem az 
óvodai közösségbe. Jól érzem magam 
az új csoportomban. Szeretem a munká-
mat, a gyerekeket, és azt, amit csinálok. 
Elsődleges célom, hogy amit tanultam 
át tudjam adni a gyerekeknek és segíte-
ni szeretném a gyerekek óvodai nevelé-
sét, fejlődését. Rengeteget tanultam, ta-
pasztaltam a gyakorlati évek alatt. Úgy 
gondolom, hogy személyiségemben, 
tudásomban megvannak azok a jegyek, 
amelyek kellenek a szakmához, de min-
dennap lehet tanulni valami újat, valami 
jót. 

Zsíros Cintia
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29 éves portugál-
angol tanár vagyok 
Brazíliából. 2 éve 
dolgozom Magyar-
országon lektor-
ként. 
3 éve élek Ma-
gyarországon amit 
nagyon megked-
veltem. Nagyszerű 

hogy részese lehetek a Jókai Mór Álta-
lános Iskola tantestületének. Első osz-
tálytól nyolcadik osztályig tanítok, és 
magam is nagyon sokat tanulok a gye-
rekektől.
Szeretek különböző korosztályú tanu-
lókkal dolgozni. Az óráimon mindig 
barátságos környezetet próbálok terem-
teni, hogy jobban be tudják fogadni, 
érdekesnek találják a tananyagot. Pró-
bálok érdekességeket hozni a nyelvta-
nításba az adott csoport szükségleteihez 
mérten, ezáltal elgondolkodtatóvá és 
hasznossá téve az órákat.
Szeretek új dolgokat tanulni, utazni és 
olvasni. Türelmes, barátságos embernek 
tartom magam.

Rhayssa Costa

Tiszócsik Gabriel-
la vagyok. Az idei, 
azaz 2019/2020-as 
tanévtől dolgozom 
a ’Jókaiban’. Mis-
kolcon születtem, 
általános- és kö-
zépiskolámat is a 
városban végeztem. 
Az érettségi meg-

szerzése után szakmát szereztem az ak-
kori Fáy András Szakközépiskolában: 
gyors- és idegennyelvű gépíró lettem. 
Főiskolai tanulmányaimat a Miskolci 
Egyetemen végeztem, mint angolnyelv 
tanár. Mivel az egyetemen akkor még 
nem lehetett mesterképzést végezni ezen 
a szakon, az első munkahelyem mellett 
Szegedre jártam minden második héten, 
ahol megszereztem egyetemi diplomá-
mat is. Mindig is érdekeltek a nyelvek, 
így pár év kihagyása után újra a Miskol-
ci Egyetem padjába ültem vissza, hogy 
szakfordító lehessek. Életemet a tanulás 
jellemezte. Négy-ötévente mindig kita-
láltam magamnak valami tanulnivalót. 
Így kezdtem el például spanyol nyelvet 
tanulni, majd a Nemzeti Közszolgálati 
Egyetemen biztonságpolitikát. 

iskolánk és óvodánk új pedagógusainak fogadalomtétele
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Be kell, hogy valljam, ha valaki tanár-
ként dolgozik állandó információ-adás-
ban van, és bizony olykor-olykor jólesik 
visszaülni az iskolapadba, hogy minket 
is tanítsanak és az információ hozzánk 
is áradjon. Egy új szak vagy nyelv, de 
hobbi megtanulása is örömforrás abban 
a folyamatban, amiben mi pedagógu-
sok mindig átadjuk magunkat és csak 
ontjuk, ontjuk magunkból a tananya-
got. Kellemes az, amikor nem minket 
hallgatnak, hanem mi hallgatunk egy 
professzort vagy egy előadót. Közeli 
ismerőseim szokták is kérdezni, hogy 
mi lesz a következő iskola, nyelv vagy 
képzés, amit kinéztem magamnak. Meg 
kell, hogy mondjam, már meg is van …
Elégedettséggel tölt el, ha valamit el-
érek, mert tudom, hogy megdolgoztam 
érte és utána édes a pihenés. Szerintem 
mindenhez elsősorban szorgalom kell. 
Remélem, ez nem vész ki a mai gye-
rekekből és akkor majd ők is megértik 
Szent Pál Timóteusnak írt második le-
veléből ezt a kis idézetet:
„A jó harcot megharcoltam, a pályát vé-
gigfutottam, a hitemet megtartottam.”

Tiszócsik Gabriella

„De akik az Úrban 
bíznak, erejük meg-
újul, szárnyra kel-
nek, mint a sasok, 
futnak és nem lan-
kadnak meg, járnak 
és nem fáradnak 
el.” (Ézs 40,31)
Amikor konfirmál-
tam ezt az igét kap-

tam, s azóta még más alkalmakkal is 
megtalált, kísér.
A gyerekek Jutka néninek ismernek. 
2017 augusztusától vagyok tagja a 
szerető, befogadó „Jókai csapatának”.  
1994-ben végeztem a debreceni Köl-
csey Ferenc Református Tanító Kép-
ző Főiskolán általános tanítóként rajz 
szakkolégiummal. Majd a Kossuth La-
jos Tudományegyetemen két további 
diplomát szereztem.
Gyermekkoromtól a családomban kör-
bevettek a pedagógusok. Keveredik 
bennem édesanyám matematika-, édes-
apám rajz-szeretete. Kezdetben nem 
gondoltam, hogy én is beállok a csata-
sorba, de a gyermekeim születését kö-
vetően már tudtam, hogy folytatom azt 

a fogadalmat tett pedagógusok köszöntése
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Hírek óvodánk életéből

„Mert a mi polgárságunk a menny-
ben van, ahonnan a megtartó Úr Jézus 
Krisztust is várjuk,..” (Fil 3,20)
Advent van, várakozás. Hogyan is lehet 
ezt megéreztetni óvodás gyermekekkel? 
Hogyan tudjuk olyan gyermekeknek 
elmondani, mit jelent ez nekünk, akik 
még soha nem hallottak az Úr Jézusról? 
Akiknek három évük alatt a karácsony 
a fenyőt, az ajándékokat, a találkozáso-
kat és a finom ételeket jelentette. Csakis 
szívünkből, hitelesen. Akkor fog bennük 
is valami felébredni, ha látják rajtunk, 
hogy amit elmondunk nekik, azt való-
ban úgy is érezzük. A nagyobbaknak 
már valamivel könnyebb, hiszen aki már 
legalább a második évét tölti nálunk, az 
ismeri a karácsony igaz történetét, ő 
már tudja, kit várunk olyan nagyon eb-
ben a négy hétben, és minden csoport-
ban van olyan gyermek, van ahol több 
is, akik azért tudják ezeket a dolgokat, 
mert otthon is beszélnek róla. Gabi néni 
a hittan foglalkozásokon már készíti a 
karácsony útját, a Jézus születését meg-
előző eseményekről beszél mostanában 
a gyermekeknek. Advent heteiben pe-

az utat, amin dédapám, nagymamám is 
járt. Így lettem tanító, az én Nagyma-
mim örömére, aki sokat mesélt nekünk, 
az unokáknak a” Dóczy”-ról.
Reformátusként itthon érzem magam, 
örömmel élem meg a mindennapokat az 
iskolában. Családommal diósgyőriként 
a Diósgyőri Református Gyülekezethez 
tartozunk. Isten életem része, létező, va-
lóságos személy.
Mindig arra törekszem, hogy tanítvá-
nyaim nyugodt, derűs, biztonságos kör-
nyezetben minél több sikerélményhez 
jussanak, így szerezzenek ismereteket, s 
fejlődjenek képességeik.
Az iskola számomra egy olyan csapat, 
ahol közösek a célok és az örömök.
Úgy gondolom, hogy szeretetteljes-, fej-
lesztő alapú oktatással lehet csak tartós 
eredményt elérni.
„A legtöbb, amit gyermekeinknek adha-
tunk: gyökerek és szárnyak.” (Goethe)

Csokai Leventéné

képek óvodánk életéből
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dig minden csoportban meggyújtjuk a 
gyertyákat, énekelünk, verselünk, törté-
netet hallgatunk, imádkozunk. Tudjuk, 
hogy ovisoknál a karácsony lényege az 
ajándék, de minden évben elmondjuk 
többször is, hogy ki az igazi ajándék és 
ajándékozó egyben. Szükség van erre a 
magvetésre, aztán a többit Istenre bíz-
zuk, hogyan és mikor végzi el a gyerme-
kekben egyen-egyenként, hogy Istenben 
bízó, Isten vezetését elfogadó, hitben 
járó, bibliaolvasó emberekké váljanak. 
Tervezünk a hagyományainknak meg-
felelően karácsonyi teadélutánt, ahová 
a szülőket is várjuk. Együtt hallgatjuk 
majd a Szentírást Gabi néni által és 
együtt munkálkodunk majd valami szép 
karácsonyi díszt készítve. 
Készülünk a karácsonyra, folyik a taka-
rítás (bár még a felújítás sem készült el 
teljesen), a fenyőfák és díszek ellenőrzé-
se, újak beszerzése. Ebben az évben cso-
portonként 100 000 forintot tudunk játé-
kokra fordítani, az óvó nénik már járják 
a játékboltokat. Hálás a szívünk ezért. 
Nagycsoportosaink a sok egyéb elfog-
laltságuk mellett szeretettel készülnek a 
közös iskolai karácsonyi ünnepségre. 
Minden olvasónak kívánunk időt ebben 

képek óvodánk életéből

az adventi időszakban elcsendesedésre, 
ráhangolódásra, találkozásokra, meg-
állásra, bűnbánatra! Kívánjuk, hogy le-
gyen a karácsony mindenkinek békés, 
boldog és szeretetteljes! 
Egy csokor gyerekszájjal szeretnénk 
mosolyt csalni az arcokra: B.R. kis-
csoportos így szólt hozzám a hintából: 
Légy szíves lökjél már meg! Mondtam 
neki, hogy nagyon boldog vagyok, ami-
kor ilyen szépen tud kérni. Erre ő: Igen, 
megboldogultál? V.P.A. mellé leült egy 
kislány, mire ő oldalba bökte a bátyját 
és így szólt: Nézd már, L! Ideült a kis-
csaj! F.M. kiöntött az asztalnál egy po-
hár vizet. Mikor szóvá tettük neki, felvi-
lágosított: Nem, nem én voltam, hanem 
a kezem! T.F-nak segített óvó néni enni. 
Mire a mellette ülő B.B. megjegyezte: 
Azt nem tudom, engem miért nem etet-
nek! J.G-vel kis baleset történt a mos-
dóban. Dadus néni nem talált tiszta 
nadrágot a zsákjában, ezért megnézte a 
testvéréét, és abban volt. G. kérdezte, 
kié a nadrág, dadus néni mondta, hogy a 
B-é. Erre G: Miért, már kinőtte?

Mészárosné Tóth Zsuzsanna
     óvodapedagógus
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Ízelítőül

A nyár folyamán lehetőségem volt 
részt venni egy Fiúság Konferenci-
án - nevezzük az egyszerűség kedvéért 
csendeshétnek. Ennek az alkalomnak a 
célja az volt, hogy felhívja a figyelmet 
olyan alapvető kérdésekre, melyekről 
könnyen elfelejtkezhetünk. Szeretném 
ezeket néhány mondatban összefoglalni 
és mindannyiunk épülésére továbbadni. 
Az egyik alaptétel az, hogy sose felejt-
kezzünk el az evangéliumról. De mit 
is értsünk ez alatt? Hívő életünk során 
sokszor azt éljük meg, hogy miután 
megértettük, hogy mit tett értünk Jé-
zus, kötelességünk engedelmeskedni. 
Ez a kötelességtudat viszont félresik-
lást eredményezhet, mivel azt gondol-
juk, hogy a „jó keresztyén” képnek kell 
megfelelnünk, aki szolgálatokat végez, 
jó cselekedeteket gyakorol, esetleg 
még egyházi funkciót is betölt. Mind-
ezekkel nincs is gond, ha a Krisztussal 
való kapcsolatunkból ered, valamint az 
Isten és ember iránti szeretetünk követ-
kezménye. A baj akkor van, ha ezeket 
a „jó keresztyén” képének a megóvása 
motiválja, vagy esetleg az a téves né-
zet, hogy nekünk is le kell tenni valamit 
az asztalra cserébe Krisztus keresztha-
láláért. A jó hír az, hogy Isten nem az 
alapján fogad el minket, hogy mi mit 
teszünk Krisztusért, hanem az alapján, 
amit Krisztus tett értünk. Az Ő kereszt-
halála tesz minket igazzá, nem az, hogy 
milyen és mennyi feladatot végzünk. 

Ezek után felmerülhet az emberben a 
gondolat: „Szuper. Akkor hátra lehet 
dőlni.” A következő pillanatban viszont 
azt érezzük, hogy ez így mégsem jó. 
Akkor mi a megoldás? Jézus azt mondja 
tanítványainak: „Én vagyok a szőlőtő, 
ti a szőlővesszők: aki énbennem marad, 
és én őbenne, az terem sok gyümöl-
csöt, mert nélkülem semmit sem tudtok 
cselekedni” (Jn. 15,5). Máshol pedig a 
következőket tanítja: »Mester, melyik 
a nagy parancsolat a törvényben? Jézus 
így válaszolt: „Szeresd az Urat, a te Is-
tenedet teljes szívedből, teljes lelkedből 
és teljes elmédből.” Ez az első és a nagy 
parancsolat. A második hasonló ehhez: 
„Szeresd felebarátodat, mint magadat.« 
(Mt 22,36-40). Tehát, ha megvan Vele a 
bensőséges kapcsolatunk, akkor az Isten 
és emberek iránti szeretetből fakadóan 
Ő fog tudni minket használni ott és ami-
kor Ő jónak látja. 
Ezekből a gondolatokból fakad a követ-
kező olyan téma, amely a konferencia 
egyik lényegi pontja volt. Sokan mond-
juk, vagy gondoljuk a következőket a 
mindennapokban: „Nem tudok meg-
bocsátani ennek az embernek.”; „Nem 
akarok tőle bocsánatot kérni.”; „Nem 
vagyok elég jó.”; „Félek a kritikától.”; 
vagy akár ezt is: „Megy ez nekem.” 
Bármelyik mondatnak ásunk le mélyen 
a gyökeréig, azt fogjuk látni, hogy a fent 
említett motivációnkkal, ill.  a Krisztus-
sal való kapcsolatunkkal nincs rendjén 
valami. Ha például a megbocsátással 
van gondom, akkor ideje emlékeztetni 

              HÁZUNK TÁJÁN
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Hajnal kör

2018. tavaszán indult gyülekezetünk 
legújabb bibliaköre a Hajnal kör. A cso-
port elsősorban a Keresztkérdések kur-
zus folytatásaként került meghirdetésre 
azért, hogy az ott megkezdett hitbéli 
épülést rendszeres alkalmakon folytat-
hassák az érdeklődők. Így a csoportunk 
derékhada a Keresztkérdések kurzust 
2018-ban befejező testvérek közül ke-
rült ki, de a következő évben is többen 
csatlakoztak alkalmainkhoz.
A bibliakör elsősorban azokat a testvé-
reket várja alkalmaira, akik nem régen 
találkoztak Krisztussal, megtérésük után 
szeretnék hitbéli ismereteiket mélyíteni. 
Ebben az évben a Református hitünk 
című könyv tematikája alapján hala-
dunk. Olyan kérdésekre keressük a 
személyes válaszokat közösségünkben, 
amelyek alapvetően határozzák meg a 
hitünket. Az imádság és a rövid tanítás 
után mindenki megosztja az adott heti 
témában képviselt látását, így épülünk 
egymás hite által. Természtesen nem 

magam, hogy Isten mi mindent bocsá-
tott meg nekem. Ha mások véleménye 
határoz meg, akkor valóban az Isten 
iránti szeretet mozgat, vagy a másoknak 
való megfelelés? Ha pedig túl nagy az 
egóm, akkor tudom-e valójában Krisz-
tust mutatni a másik ember felé? A külső 
körülmények, a rangom, mások rólam 
alkotott véleménye határozza meg azt, 
hogy ki vagyok, vagy Krisztusban van 
az identitásom? Ha kérem és hagyom, 
hogy Ő (re)formáljon nap mint nap, ak-
kor valóban szabad leszek, ahogy Jézus 
maga ígéri: „Ha tehát a Fiú megszaba-
dít titeket, valóban szabadok lesztek.” 
(Jn 8,36) Így azt is megtapasztalhatja 
az ember, hogy mennyire felszabadító 
az, hogy tévedhetek, hibázhatok, hiszen 
nem kell a tökéletesség álarca mögött 
bujkálnom, de szabad vagyok attól is, 
hogy mások megítélése határozzon 
meg - legyen az negatív, vagy akár po-
zitív, hiszen nem köt gúzsba az embe-
reknek való megfelelés kényszere. De 
hogy tudhatom, hogy mi a Krisztusban 
elnyert identitásom? Gyökössy Endre 
egyik versének utolsó mondatán érde-
mes elgondolkoznunk: „amire nézek, az 
vagyok”. Minél több időt töltünk Krisz-
tussal (megint csak hangsúlyozni kell: 
nem kötelességből, hanem belső vágy-
ból), annál nagyszerűbb dolgokat fog 
tudni velünk és rajtunk keresztül tenni. 
És így értjük meg azt is, hogy mit je-
lent nem magunk körül forogni, hanem 
a másik emberre figyelni.
A következő Fiúság Konferencia már-
ciusban lesz, vélhetőleg Mátraházán. 
Csak biztatni tudok mindenkit, hogy ne 

sajnálja az időt és pénzt, hanem menjen 
el. Ha valakinek lenne kérdése ezzel 
a programmal kapcsolatban, szívesen 
válaszolok. A leírtakhoz kapcsolódóan 
pedig egy könyvet is szeretnék aján-
lani, ami nagyszerű segítséget nyújt a 
belső szabadság kibontakoztatásához: 
Timothy Keller: Az önmagunkról való 
megfeledkezés szabadsága.

   Kovács Andrea
   presbiter
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Adventi gondolatok

Advent van. A rádiók már karácso-
nyi slágereket játszanak, akár naponta 
többször is leadva ugyanazt a számot; 
a boltokban már hetek óta lehet kapni 
szaloncukrot, bejglit; az üzletek, plázák 
dekorációja már karácsonyi pompában 
ragyog. Évről évre ugyanaz a forgató-
könyv: a sok unásig játszott sláger, a 
tömérdek sok édesség, a sok csili-vili 
dísz karácsonyig annyira túltelíti az em-
bert, hogy végül az ünnep ugyanolyan 
hétköznapinak hat, mint bármelyik má-
sik, egyik karácsony jön a másik után, 
minden évben ugyan az. Jó esetben egy 

a Hajnal kör

marad el annak megbeszélése sem, 
hogy kivel mi történt az elmúlt hetek-
ben, hiszen fontosnak tartjuk, hogy tud-
junk egymás gondjairól és örömeiről. A 
beszélgetés mellé a gondoskodó kezek 
rendszeresen teával és süteménnyel ké-
szülnek. A Hajnal kör kéthetente tartja 
alkalmait a parókián, szeretettel várunk 
mindenkit!
  dr. Kenyeres Gábor
  presbiter

átlagos magyar ember átél akár 75-80 
karácsonyt is az élete során. Ez azért 
elég sok, lehetetlen megjegyezni min-
den egyes kapott ajándékot, minden ün-
nepi vacsorát. Ezek alapján biztos, hogy 
minden karácsony ugyanolyan fontos? 
Muszáj minden évben ugyanolyan lel-
kesen várnunk ezt az időszakot?
A szívünk percenként minimum 60-at 
üt, azaz egy nap alatt 86 400-at, egy év 
alatt pedig 31 536 000-et. 75 év alatt 
ez több, mint 2,3 milliárd szívverés. Ez 
elég sok, mégsem mondhatjuk azt, hogy 
adunk a szívünknek egy kis szabadságot 
és nyugodtan hagyjon ki mondjuk egy 
karácsonyt. Ha a szívünk kihagy egy 
karácsonyt, mert egyhangúnak találja a 
munkáját, akkor az életünknek vége.
Ugyanígy van ez velünk is, csak tud-
nunk kell, hogy mit ünneplünk igazán 
karácsonykor. Bontsuk le az ünnepről 
a sok díszcsomagolást: a bejglit, mé-
zeskalácsot, a karácsonyi slágereket, 
filmeket, a jól ismert szlogent: „nincs 
karácsony Corvin nélkül”. A doboz bel-
sejében a sok felszínes csomagolás alatt 
legbelül ott kell, hogy legyen a kará-
csony igazi és egyetlen lényege: annak 
a megünneplése, átélése, hogy Isten 
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Akik szeretik Isten házát,
Mind boldogok, oly boldogok.

A gyülekezeti ház felújítása terveink 
szerint a gyülekezeti terem megújulá-
sával folytatódik. Nyár elején a biblia-
körök közös évzáró alkalmán kiürítet-
tük a termet, majd a presbiter testvérek 
elbontották a parkettát, illetve az alatta 
lévő vakpadlót. A következő lépés a fö-
démben található sitt feltöltés leterme-
lése volt, mely nyár közepén két etap-
ban valósult meg, mely munkából az ifi 
is derekasan kivette a részét, szintén a 
lelkes ifisek segítségével lett a kitermelt 
vakpadló szögtelenítve és letárolva. A 
megtisztított födémet Kalydy Zoltán 
testvérünk felmérte, ellenőrizte, majd 
megtervezte annak megerősítését. Itt 
szeretném megemlíteni dr. Czél György 

testvérünk hathatós közreműködését, 
aki a régi acélgerendákból mintát vett 
és az egyetemi laborban megvizsgálta, 
így derült ki, hogy sajnos nem hegeszt-
hetők, tehát a tervezésnek más irányt 
kellett vennie, mint eredetileg gondol-
tuk (Zoltán a régi és a tervezett új fö-
démszakasz együtt dolgozását hegesz-
tett acél csapokkal tervezte biztosítani, 
azonban a mérések alapján ezt az elkép-
zelést elvetette).
A tartószerkezeti kivitelezési dokumen-
táció augusztus elejére készült el, ekkor-
ra már látható volt az is, hogy önerőből 
ezt a munkát nem tudjuk kivitelezni, így 
az iskola bővítését végző céghez fordul-
tunk (Brand2001 Kft.), melynek tulaj-
donosa készséggel sietett segítségünkre, 
azonban a munkát nagy leterheltségük 
miatt csak az általunk eltervezettől ké-
sőbbi határidővel tudták vállani. Végül a 
betonozás szeptember végén készült el, 
majd egy hónapot kellett várni a beton 
kötésére, eközben az új ablakok beépí-
tésre kerültek. Már lassan megszokják a 
testvérek, a tavalyihoz hasonlóan idén is 
csúszás volt a fűtéssel, végül november 
elejére készült el a gyülekezeti terem fű-
tése, a régi konvektorok helyett immár 

a kezdetek

elküldte értünk a Fiát váltságul, hogy 
nekünk örök életünk lehessen. A jól is-
mert karácsonyi szlogent javítsuk ki és 
tegyük helyre a szívünkben: nincs kará-
csony Jézus nélkül!

Bányainé Rónai Tímea
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az építkezés képekben

ez a terem is az új gázkazánunkról üze-
melő központi fűtéssel melegszik. Most 
hétközben a terem falainak gipszkarto-
nozása zajlik, majd terveink szerint a 
két ünnep között, vagy január elején az 
új szalagparketta is lerakásra kerül. Ez 
után már csak a projektor és a motoros 
vászon beépítése vár ránk.
A felújítási munkákról való emlékezés 
végén szeretnénk megköszönni mind-
azok segítségét, akik munkájukkal, 
imádságaikkal, vagy anyagilag támo-
gatták gyülekezetünk nagy vállalását. 
Külön is szeretnénk megemlíteni a Bor-
sod Gömöri Egyházmegye 900.000Ft-
os, Miskolc MJV korábbi képviselői 
Kovácsné Budai Mária és Kiss János 
300-300.000 Ft-os támogatását, vala-
mint a Brand2001 Kft. nagyvonalú aján-

dékát, akik a gyülekezeti terem ablakait 
ajándékba adták a beépítéssel együtt.

            Jobbágy Tamás
            presbiter

Kedves Testvérek!
A jövő évi szabadságok 
tervezéséhez jelezzük, 

hogy a 2020. évi 
gyülekezeti tábor 

időpontja 

2020.08.17-08.23.



2019. december 15
            FÉNYKÉPALBUM

Márton napi ünnepség a Jókaiban

gyülekezeti kirándulás

szenior bibliaóra szeretetvendégség Gyülekezetünkben
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